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_ Commission No. 79

TREASURY DEPARTMENT
UNITED STATES SECRET SERVICE

WASHINGTON 25, D.C,

OFFICE OF THE CHIEF

December 30, 1963

Mr. J. lee Rankin

General Counsel

President's Commission on the
Assassination of President Kennedy

Washington, D. C.

Dear Mr. Rankin:

Forwarded herewith are copies of memorandum repurii,

prepared by Special Agent Leon I. Gopadze, dateu November 29,

December 3, December 5, December 9, December 10, and
December 11, 1963, covering his interviews with Mrs. Marina

Oswald, widow of Lee H. Oswald.

Very truly yours,

- -

e

ames J. Rowley
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s UNITED STATES SECRET SERVICE /
TREASURY DEPARTMENT :
ORIGIN (Callas) Field OFFICE Dallas, Texas fEN0. CO=2«3403C
TYPE OF CASE STATUS TITLE OR CAPTION :
| Assassination of the F
President Continued Lee Harvey Oswald '
INVESTIGATION MADE AT FERIOD COVERED ) |
S = .
Hanhin.gton, D. C. and Dallas 3 Texns nﬁ?ég?ﬁa
INVESTIGATION MADE BY -
ATSAIC Leon ke Gﬂpﬂdz'l
DETAILS E
SYNOPSIs *
This repcit relates to listening of the tape
recording interview of Marina Oswald by SAs
Charles—Runkel fnd e Howard, which
wvag 3 AtTed b RUGE1AT BT'D ﬂtcr Pﬂtﬂr
P, Gre « The report also relates tﬂq'thﬂ
pmuﬁ yﬁ‘farﬁew vith Farina OsWvald itnessed ‘\
by Wr. Gregory, L3

DETAILS OF TLLWVEETIGATION

Per Chief's ordars the reporting sgent reported to Washington in connection witi iater-
viev of Murina Oswald, by Epecial Agents of the Dallas office.

N | Upon arrival of the reporting agent to Washington, D. C., on Igv or—aév,-—lgﬁj, uraanza-
+ | ments were mada to transcribe the tanz recording of the questions and ansucrs duslag
" | the questioning of Marina Oswald by BAs Kunkel and Howard which was translated Ly

| Russian Interproter Mr. Gre o  The translation was faultless without deviation axd
.| at no time wes m’ﬁg%c%ian that Mr. Greogory wvas translating otherwice. 4o

i \ algso appeared that Mre Gregory had a cazplete confidence of Morina Oswald and she was

i

onoverinz to the best of her abllity.

On November 26, 1963, as instructed by Chief, the reporting agent and 8A Max F..Zllins
- | of the PI'S procecded to Dallas, Texas, for tha purpose of personal intervicw Wil

| | Yexrina Oswald and to be of any asslstance to the Dallag office. val to the |

| ' Dallas ofilce, the agents were sdvised by Inspector Tom Kelley that the TZ apcro. would

| I "o t0 Uoe the report agent as interpreter for their proposed intervicw witi ...ripa
| s Oaw_%pwmr Kelley was advised that the reporting agcne was (ot a

finished intcrpreter to be @sed by the FBI for any officinl Anterrogation as usci Ly

tha Siate Department or for the Court purpoccd, hovever, tha reporting agent wag v.lle
' ing to essict the FBI to the best of his ability. Upon arrival of FBI azento Charlcc
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T. Brown and James P, Hosty, Jr. of their Dallas office, the reporting agcnt cxe
plaincd to them the problems of a finished translator or interpreter for their
particular need but they requested for assistance as thelr interview with Mariaa
Ogwald would be very limited. At thio time it was agreed that the reporting ezcnv
would rcoresent himself as a Govermnment Agent without disclosing his true name or
bis official capacity.

fi-27-8 3
Upon arrival of FBI Agents Hosty and Brown, BA Fhillips and reporting agent went
to the Six Flags Inn where Marina Oswald was stayinz, and entered her cottage.

Marina Oswald wan sittinz on a davenport in the living room holding her infant

child. The reporting agent introduced himself to Marina Oswald as belng a Govorne

i ment agent by the neme of Mr. lee. He also introduced FBI Apents Hosty and Browa

in their true copacity. Marina Oswald was told the purpose of the visit and che
{rmedicdely asked whether she has a right not to ansver any questions if che did
oot wish to do 6o. This was translated to the FBI sgents and Marina Oswald was
assured that she had"¥ighis not to answer any questlons 1f she did not want to. The
agents asked Morina Oswald whether she vould cbject to be questioned in the fuiuwre
by theilr azents ao there are many questlons 10 be asked which were not previously
angvcred by her or propounded to her. Marina Oswald replied that slie had no ctacr
information that had not been given by her before and that she wouwld decline c..y
other interview by the FBI aezents, by explaining that she and her husband, Lec,

selt thet the FBI was responsible for Lee in losing his jobs. HMany atiecwpla w.Ie

. made by intervicwing agents to ‘ghnn.ge her mind by convineing that they werc nov

responsible for Lee'of loc§ héd Joba or to obtain cone but ehe repeatedly refucce

to be interrogated. The agents also tried to explain to her that if she {elt tL-t
Lco was not responsible in killing the President, 1t was their duty to find tic
guilty percon. Marina Oswald was constantly indicating that she was tircd to ve
questioned by various agencles and persons and that she would like to terainaic

the interview. Prior to the departure of the interviewing agents and the repcruing
agent, Marina Ocvald was asked 1f she would decline to see the reporting agent

the tollowinz day and she had no objection for such visit. Upon retwrm ol the &z.ats
to the Dalles office of the Becrot Bervice, FBI Agent Hosty made notaticno as o
angvers mod: by Marina Oswald during the interview in narrative form and & cop, OF
it was promised by FBI Agent Hosty to be furnished to this Bervico. During the
conference with the FBI agento, the reporting agent mentioned to FBI Agent Iociy
thot Marina Oswald bas recognized him as ihe FBI agent who had intervicwed her

on or about October 27, 1063, concerning the whercabouts of Lee Oswald. Azent
Bosty admitted that he had talked to Mrs. Oswvald and that Mrs. Palue had ccted

&s bie translator. This admiscion vwas made by FBI Agent Hosty in presence of

Iuspector Thomas Kelley, SAIC Borrels and SA Max Phillips.

The following day, November 28, 1963, the reporting agent fglt that in order tc

{ntervicd Marina Cawald, the assistance of Mr, Peter P. Gregory who acted as the
interpreter between Marina-Oeuvald ‘and BAg Kunkel und Howard, would be bencflcial

to the coause- n.r{trmﬂfulfﬂnfmmi:ﬁﬂxm. during the prior {ntervicw bad an
ideca that thae mminrnmmmim_!m{ agent. A contact by the agents ol
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the Dallas office was meda with Mr. Gregory who agzreed to be present and esscist
the reporting agent in obtaining any possible information needed by this office
and particularly to convince Marina Oswald that the reporting egent is not the F3I
agent due to her indicated feeling toward the FBI.

il About 11 A.M. on lov 20, 1963, the reporting agent, accampanied by-SA lax
i Phillips nnd*BA—Rebeﬁ—-A—th Six Flegs Inn, where they et
Mre. Gregory who arrived about the same time. After being introduced to lre Groosayy

the two-of-us-proceeded to a seporate room, reserved by our agents. After explain-
ing to Mr, Gregory, the problem and particularly to explain to Marina Oswald tiat
the reporting agent was not an FBI agent and for her to cooperate in the mutter
with me. Ifr. Gresory, after exchanging the mutual personal background, was more
than willing {0 do anything he covld. As to Mr. Gregory's relationship with tho
Oswalds, he stated that he 1s an 0Oil-Conswltant, was born 1n Russla, and that I.c
cane to the United Btates in 1923; that he arrived in the U. 8. on the VWest Co. ..t
and that he studied at the University of California at Berkley, Californla, anc
that wvhen he moved to Dallas, Texas, being employed in his particular prclcssion,
he also was engagzed on his own t0 teach Russian to any Americans who expressed a

desire for the lancsuage.

Ie paid that sometime in latter part of June 1962, he received & phone call at | i
- Office in Dallas from a man wvho sald his name was Ooswald. He said be Jearnad 1.
=) Grecory wng teaching Russien and that he would like to see him as soon as josgilic
concerning this matter. In a few days, Lee Oswald came to his business ofilce +. . ¢
ha indicated that he would like to be an interpreter in Russian lsnguage. Accc.s o7
to Gregory, Lee spoke fairly well in Russian, but with somewhat Polish acccat. ..at
in order to satisfy himself whether Lee could be an interprcter, he askcd L:e =0
| | read some Rugsian books and to translate them., Lee did this and then Lee asked if he
| " could give him a letter to enyone concerned certifying re his ability to be a trana-
| lator. Such letter was given to Lee by Mr. Gregory. At this time, Mr. Grogory said
ke has grown-up children who are gainfully employed and his youngest son, Paul, ".2a
i  gtill a student ot Oklahoma University, Norman, Oklahcma. However, Mr. Gregory
" gtated that about 4 years anmo only Paul indicated to him that he would like to lcara
Ruwsian which was contrary to wishes of the older children, and which they nevers cad.

‘. At the time he talked to Lee Ogwald, he also learned that Lee was in Rusoia, tTh.. 12
1 " peturncd with a Russian wife and that he was living with his brother, Robert O .
I. " Vhen he wos helpinz hio scn Paul to learn Russinn, he thou~ht of the idea that . L
| . would learn more polished Rusnien from Marira Oowald and also about lifc in Ru L.,
| " Uoon this idea, he contacted Lee Oswald by phone end asked him if his wife, Mor. =,

.~ would mind teaching his soa the langunge. At that time, the Oawolds wera livin on

" lurcedes Street in Fort Worth and bams Paul used to go to their rcsidence cace «.°
twice w week to study the language. After Paul Gregory departed for klakona C. v,
to further study at the Univeroity in the latter part of September 1962, Mr., Gi . ory
invited ceveral Runsian pcople to his home for dinner. He invited the Oowalde eJ
vell as other Russien friends, among wham wae invited wes George A. Bouhe, who vau
bo:rn in Leningrad, Russia. Mr. OGregory thought that {naamuch as Marina lived in
Loddngrad and studied there, Mr. Bouhs would enjoy meeting bher. A8 result of thic

-
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evening Kr. Bouhe found a job for Lee Oswald and he started working in some
; photostat or photographing shop in Dallas. However, up to then Lee was working
| in Ft. Worth as a sheot metal worker.

The Oswalds moved to Dallas either the latter part of September 1962 or early
Octobsr of tha same year. When they moved to Dallas he leost all contact with them
and never saw thom again. Howsver, he has heard through other Russian frionds
that they were very disappointed in the Uswalds and one of his friends told him
that Lee Oswald was a turncoat and that his name was mentiocned in the Ft. Worth
papers as being such. This happened in February 1963 when he invited for a dinner
George Bouhs, Mr. and Mras. Clark and Meller, who also told him that the Oswalds
did not doserve any help because of their attitude. Mr. Uregory aleo advisad

that everybody was sympathetic and liked Marina but everyons dieliked Lee. Hs
also heard that Oswald beat wpews Marina on several occasions. Ann Meller also
told him that on one occasion Marina koved to her (Ann's) house due to such bad

treatment.

According to Mr. Gregory the next time he heard of Lee Oswald was Friday whan h3
ghot our Prosident, and that Lee Oswald was considered a prime suspect in the shoot-
ing. Mr. Crogory eaid he himself disliked Les Oswald as Lee was arrogant, stubborn
and would not diecuss anything but his particular type of politics, which was

definitely radical.

Mr. Gregory appeared to be a very slncere man, highly educated, and there was no
question that he stands for good Americanism and is very patriotic, and loyal to
this country. »

}J._."[E.'.t"""“‘“”- - ZHEG:

Marin a hen interviewsd only in presence-of ¥r. Gregory. Mr. Gregory

assured h the reporting age hﬂEEf!E;EEI.AEﬂnh_ﬂnd_hnld-h&r~tn cooperate
to the—fullost—extent. 5 stated eshe was born on July 17, 1941, in the city of

Molotovsk in Archangel District. She sald during the war between CGarmany and

Duseia she lost her father, and that when the war was over she and her mothar moved
toMoldayia District located in the southern part of Russia. She caid up to the
fourth grade in elementary school, thoy lived in the Moldvin District and then moved
to Leninprad where she entered the fifth grade at the 374 Womsn's School, located

on Kiev Strest. She went thers up to the seventh grade when she decided to enter

a Pharfiacoutical school, even though she did not graduate from the elementary school

which had 10 grades.

while attending the Pharmaceutical school she also worked which helped her makc her
14ving and stay in school, According to her, Marina's mother died in Leningrad on
April 8, 1956, After finishing the Pharmaceutical school in 1959 she decided to go
to the city of Minsk to live with her uncle (her mother's brothor) who thon was

emnloyed by the Government as & military engineer. .

In March of 1961, she met Lee Oswald. The circumstances of this meetlng aro sct
forth in a tape racording transcription prepared and previously furnished Chicfl,
with the excoption that after meeting and marrying Loe, he docided to roturn to tho
U. S. and after corresponding with the American consulate in Moscow, thoy finally
vere able to obtain a visa for their trip to thas United States. According to rarina
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Oswald, in order to obtain the visa, and after receiving the parmission, eshe and Lee
went to Moscow where the transportation was supplied by the American consulate. She
gaild they arrived in New York by air on 2-13-623; they stayed in some hotol in New
York City for one day and then went by train to Texas. She said when they got to
Texas, they were met by Robert Oswald in ths town where he lived with his family;
that they stayed with Robort Oswald for about 15 months and then moved to live with
Lee's mother in Ft. Worth, Toxas. She said after staying with her mother-in-law
for about 3 weoks, she and Lee moved to an apartmant on Mercedss Stroet, that was
gome time the latter part of July, 1962. She said thsy lived there until October
1962 when Lse lost his jJob in the sheet metal factory as it was seasonal work. In
October 1962 Lee left for Dallas to look for work and she, with her daughter Juns,
moved to live with Mrs. Elena Hall, whose address she could not recall but whose
hugband was a dental technician.

She stated that Elena Hall was born in Russia but was married to an American. Marina
woent on to say that while in Dallas, Lee lived at the YMCA but after Lee was able
to obtain employmont in either a photostat or photography shop, she moved to Dallas
where Lee already had an apartmsnt on Elsbath Street. Thsy lived there until
January 1963, whan thoy moved to an apartment on Neely Street. She could not
remember the exact addresses on both streets. However, upon request of interviewing
agent shoe described the type of buildings. Sho sald that on Elsbeth St. 1t was a
one story, red brick building, but that on Neely St. it was a two story frams build-
ing and that they lived upstairs., Subsequently Marina Oswald pointed out to SA
Charles E. Kunkel the exact apartment houses where they lived on Elsbeth and Naeely
Streots. She said they lived there until May 1963, when she and her daughter moved
to 1live with the Painos in Irving, Texas. According to Marina Oswald, ths same day
she moved to Irving, Lee bought a bus ticket to go to New Orleansjy that this move
was upon tha insistance of Marina as she suggested he would have a better chance of
getting work there where he was born and had relativea. The following day she
raceived a phono call at Mrs. Paine's home from Lee in New Orleans saying he was
staying with his aunt whose name she dia not know. Marina said that about a wack
later Lee phoned her again from New Orleans and said he had found a jcb at ths
Louisiana Coffee Company. Ho wanted her to join him there. Abcut a weok later

ghe and her daughter were taken to New Orleans by Mrs. Paine and she joined Loa

in an apartmont which he ronted before she arrived. Thls apartment was on

Magazine Streetl.

Lee continued working for the Louisiana Coffee Company but he lost his job in August
1963, Marina Oswald romasined with Lee until the last of September 1963, depeniing

on unemployment compensation checks, for about 7 weeks. As Lee could not find a

job, and due to somowhat marital difficulties, Marina wrote to Mrs. Paine concern-
ing these troubles and asked hor if she could como down and taks her baclk to

Irving, Texas. Mrs. Palne agreed to do so and while Mrs. Paine was on her vacation
traveling in unknown places she arrived in lew Orleans and took Marina back to
Irving, Texas. As far as #flarina can remomber, this occurred in thes lattor part of
Soptember 1963. lLee remained in New Orleans looking for work. During the timo Leo
remained in New Orleans for about a week, he did not call her or communicate with
hor in any way. Houbver, in early October 1963 she received a phone call from Leo

at Mrs. Paine's housa, telling her he was in Dallas, Toxasj that ho had takon a room,
but he did no* teil her the address, he gave ..er only a telephone number, She did
not remember that phona number as that number, as that number was given to lirs. Paine

to put in Mrs. Paine's phone book. &hs remembers that Lee gald it waa a rffminilq
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house with many rooms with no private toilet facilities. Later he phoned azain
and sald he moved to another rooming house without disclosing the address but
leaving a phone number where he could be reached. This number was also given to
Mrs. Paine and she put it down in her phone book. According to Marina Oswald,

| Lee has been phoning her from Dallas almost every day due to his worries about

I thelr children, and that when she left New Orleans » she toock all their belongings
1 except leaving his personal things with him there.

'| After obtaining the foregoing information the reporting agent felt she was very

eincere in her statements and that she was furnishing the information voluntarily

; without trying to hold amything back. In connection with Lee's and her finances,
| she said they lived very frugally; that Lee was very stingy; and that at no tinze
was Lee giving her funds = but that while he was working, they tried to save us

@s much as they could, and that Lee never told her the amount of his salary whiles

workding.

| At this time Marina was asked if she knew of any clubs that Lee belonged to in
| Russia. She replied the only club he belonged to was a Hunters Club in Minsk. In
| askdng her whether he had freedom of travel in Russla, she replied negatively and
il | said he had only limlted permission to travel while living in Russia. She was
- asked 1f to her knowledge Loe was in Leningrad and whether she kmew of a club named
' "Inter-Club", She sald she knows Lee was not in Loningrad as his visa which he obe
tained directed him to report directly to lioscow from Helsinky, Finland. However,
“ she said she knows the INTER CLUB in Leningrad as thie place 1s mostly patronizcd by
—) "foreign sailors for their entertainment, such as dancing, seeing films, and the clubd

could be entered by any person by paying the entrance fse.

She was asked whether she had any knowledge of Lee's trips to Mcxico or Washin~ton,
D. C. Sho replied in the negative. She was asked whether she or Lee had any
cameras and she replied that Lee bought one camera in Russia and & second one in
the United States. She sald one was a emall camnera and the other was a bax camcra.
She added that she was not proficient with operating any cameras as she never lad

an opportundty to do so.

She was asked wvhether Lee had any guns and she said yes; that he had a rifle whilc
they were living in New Orleans but did not know what kind of & gun it was as sho
was not familiar with firearms of any kind. She added that when she moved froa
New Orleans she cannot tell whether she brought the gun to Irving, Texas, but iliat
che found a rifle wrapped in one of their blankets and that it was in Mrs. Paino's

garage. ©She sald she did not examine this gun but only saw the barrell.

Concerning visits by FBI agents, Marina stated that while living on Merccders Straeect
in Fort Worth, Texas, thoy were vieited by two agents who talked to Lee at lensth
outslde thie house in thelr automobile; that while living in Irving, Texas, to hecr
knowledge only on two occaslions did agents visit there; however, sho had beon advised

by her neighbors that same agents mado inquiries concerning Lee while they were gone
from the house. By furnishing Marina a calendar she established that the first visit
of a ¥BI agent in Irving, Texas, was either on October 22 or 23, 1963, which che
[ learned from neighbors; that the second visit was on October 25, 1963, by one FBI
agent who talked wi%h her, but Lee was not there. It was & very short conversction
2 and was translated by Mrs. Paine and the agent then left. 319
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The next visit was about a week later, elther on November 5 or 6, 1963, when two
agents called tosether, but she did not ses the agents then but was told by Mrs.
Paine that they had been there askdng for Lese. According to her, she could not
understand the conversation betwsen Mrs. Paine and the agents, but Mrs. Paine ex-
plained they were asking about Lee. In connection with FBI agentsa' visit in Fort
Worth, © Marina Oswald said that after the agents left » Lee was very nervous. Lee
nover told her what this was all about but was very nervous concerning the intere

view.

On the last occasion when Mrs, Paine's home was visited by FBI
. agents, Lee was
already working for the Texas Schoolbool Depository. ’

Apparently lMarina was very much concerned that Mr. Cregory and I had any doubts as

to her sincerity and truthfulness in her answers to our questlons, OShe repcatedly
would remark "I hope you believe me, as I swear by God, this is the truth." Icr
religious convictions concerning belief in God she expressed the previous evening
when she was asked by the reporting agent if she belioved in God, she roplied that
she did not believe in God until her mother died but that after her death she started
to believe in God, and particularly since she came to the United States. puring the
conversation she also indicated that Lee was a loner, stubbor.., hot headod, an. scme
times violont Just like his mother Mrs. Oswald, Sr. » WhQ on numerous occasions ci-

hibited her temper by shrieking at her, stamping her feet , and insisting that she
have her own way in any aspect of Marina'e life.

Before showing Marina Oswald photographs of Lee Oswald holding the rifle, she was
forowarned to tell me the truth about the photographs. She replied she wculd. At

this time two photographs of Lee holding the rifle, a nowspaper, and a revolver strapped
to his slde were shown to her and by seeing them it socmed eomewhat of a shock to her.

She started crying but after composing herself, she sald that tho pictures were taken
while thoy were living in the duplex orn Neely Street at Dallas, Texas, as she
recognized the background of the picture. She wae then asked who took the picturcs.
Marina hesitatingly saild she didn't think she knew but immodiately etated that there
was no use to tell a lie, and added that it was taken by her upon Lee's request, cven
though shoe did not know how to oporate the camera. The operation of the caaera was
explained to her by Lee vho also measured the dictance where she showld stand 1.l.cn
taldrng the photographs. Aftoer Marina Osvald ciauined the plectures it was rointcd
out to her lLee was holding a rifle contalnlng the scope and che said honestly that
she does not remember noticing the scope but that it was Lee's rifle and the sauws
one vhich she had previously seen in their apartment in New Orleans. The fact that
Lee had a revolver in a holster on his right side wvas pointed out to her bul she

Bald she did not notice the revolver while taldng the ploture as Lee was dressed in
black and it would have boen hard to see. She sald the reason Lee asked her to tale
the photographs vas for the purpose of sending photographs to the Milltant magzazico
to show that ho wvas ready for anything. Marina Oswald said this was also probably
for the purpose of showing that ho was hore and that he wvas ready to do anythin:
even if it involves possible use of arms. Jhe was very much concerned that her

first version to the police concerning the gun was false, as she had tried to pro-
toct Lee whom she loved and still loves but feels that the truth should bo knowm.

She asked that information gliven goncerning the gun be withheld from the FPolicc as
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Marina Oswald further stated that there was no question but that that was Lee's
rifle, that she was now satisfied that he was responsible for killing the Prcci-
dent, but that she had never had any inlkling that he would be so violent to any-
body. She was asked whether Lee, to her knowledge, was an expert rifle-shot,

end she said Lee was boastful that he was a good shot and that he learnod this
while in the military service. Marina also expressed her deep sorrow and conccra
over the ldller of her husband and said she has no malice toward him, and hopcd

he would not be killed for his crime.

Marina Oswanld said that at no time had she seen Lee carrying guns away from tho
housa for any purpose or had seen him practice shooting any guns. She sald he
would go to work either by a bus or be taken by a neighbor who also worked where

he did.

Marina Oswald inquired of the reporting agent and Mr. Gregory if she should lve

the same information to the FBI or any other agency of the Govermment, and she
was told for her own sake and her children's sake to tell the truth during all of

this investigation which would help her in the long run, and lparticularly with
her desire to remain in the United States. She was also told this Service wes

willing to help her all they could.

At the conclusion of the interview, as it was folt that she was very tired, llarina
on her own accord stated that on Thursday night about 6:30 P.M., on November Z1,
1963, Lee appeared at the Paine's house; that this surprised her because Leo Lol
never visited hor on week days while working for the Texas Schoolbook Dencsitory

but only on weckends; that he told her he had scmething very lmportant to do. 1.

following morming Lee left the Palne's house, but she did not see Lee's actual dc-
parture from the areca. Prior to lee's departure he told Marina not to expect hin

hons over the woekend, a statement Lee had never made before, as he had spent every
wockend with his family.

Marina furthor stated that after the assassination of the President, Mrs. Paino

told hor that during the Thursday evening of November 21, 1963, Lee was doing
scmething in the Paine's garage, but Mrs. Palne did not know what Lee was doing in

the garage.

Afte* the reporting agent's retwurn to the U. 8. Secret Service Office, Dallac, Tcxas,
Marina Oswald had one of the Secret Service agonts phone the office and acked for
the reporting apgent. OShe apologized for not glving the following information: She
stated that while peinting out to owr agonts the apartment on Neely Strcst as well
as Ellsbeth Street, it came to her mind that on her departure from New Orleans with
Mrs., Paine, Lee told her and Mra. Paine that he might go to some other citiles to

~ look for work, and particularly to a city where one of his friends was living; thab
the name of both cities were furnished by Lee to Mrs. Paine who no doubt willl ro=-
pmember the names and may remomber the namo of his friend he mentioned. OShe alsc sald tha
while living on Neely Street in Dallas, Lee was attending saome night school viicro

they teach all kinds of languages, typing, etc. She sald he attendod this school
twice a week and usually would go to the school direct fram his work and would got
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home about 8:30 P.M. &he knows he was studying typing as he was bringing home
same n£ his home work; that he attended this school for about a month.

UNDEVELOPED LEADS
Further interrogation of Marina Oswald Af an opportunity presents itself,
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The attached 1s literal translation from Russian to English of the
stateanent obtained from Marina Oswald and her interpretation of the
letter written in Russian by her deceased husband Lee Harvey Oswald
prior to his attempted assassination of former General Walker at

Dallas, Texas, on April 10, 1963,

The statement was obtained from Marina Oswald on December 3, 1963,

by Assistant to the Special Agent in Charge Leon I. Gopadze betvwcen

11:30 A.M. and 12:30 P.M., at the residence of Mr. and Mrs. James

Martin, 11611 Farrar Street, Dallas, Texas, regarding a note written

in Russian which was found in a book entitled Book of Helpful Instructions
belonging to Mrs. Marina Oswald.

:’ N\ 2 .r
:) -~ -
. Leon I. Gopadze ,E)%
Assistant to the
Special Agent in Charge
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Decanber 3, LYQ j/

PDallas. T'va

1, Marina Ommlid,.verify Lhat letter which was showm Lo me o irern.
o vian Liveir Gopaeluey®who i3 working for Lhe Seerel Serviee ol the Govero-
eend 0 Lie Heibed Ghates of America, Js Lhe letler which was wreeitben oy
1y decensad husband Lec Uswald. This letber was wratien on Heoly oLrecel,
vallas, Texas, jprior to hig departure Lo New Orleans. [For Lhe proper
understanding “he contenlts of this letter I will try Lo write in proper
ussian langu.,re.

(1) his key for the Post OCfice Box in Lhe Main Post Orfice which

Jo 'ocabed 1n Lhie cily on Brvay oblreclh on the same streat where Lhe dierurs

uL e ez we always have met, 4 blocks f'ron Lhe druge store on Lhe samw
“

chbraest 2o localed Lhe I'ost Office. There you will fina owr box., 1 pail
Lor Llv: voa Lasbt monlh so don'y worry.

(2) Yerd the information to the consulate what happened Lo me and
a's) pet ¢lippings I'rom Lthe newspapers (if the newspapers will write any -
tning about me)., I think Lhat the consulate will help you faster if thev
wil i Jearn everything. :

(¢) T paid Cor Lhe house on the :nd, so don'L worry aboul :it.
(.,,) L nave recently paid ifor Lhe waler and pgas.

() Perhaps that my wages [rom the work also will be lorthcomin:.
Mo i Ll sena At (thu money) Lo our PoslL Office Box. Go to the bank
wiese youw wil'chanpge the check for cash.

Gk Lo lobhius, ele. you can Lhrow away or [fiive away. Do nout keoy
sue o personal papers (militaey, working papers, ete.) 1 prefer Lhat

] { Wy
of T | I I.i P

(/) Ueveral of wy docunenls located in Lhe small blue sultcasce.

FE A ]

() My aldress bhook is Jocaled on my table in my room LI you wunl % L
() Nere wie have Criends and Red Cross who will also help you.

(1) T left you money as much as I could, 00 on sccond and you nnd
June couw'd exisLl on J10 o week for two months more.

(1i) 10 T wn still alive and will be Laken to the cily prison, Lhe
; Uiouil bo tueatued ab the end of Lhe bridje Lhroupgh which we always Lravel
LU i et 7 (in Lhe buﬂinninn of Lhe cily immediately afler the bridge)."
e letter was found by me in the eveningg of Lhe game day when al-
Leoly nud aovassination wag made on Lhe person by the name ol walicer.  la.v
| et when he (lwe) came homo he confessed Lo me Lhat he shol Lthio
| raou, hu was very nervous and rofused Lo answer any queslions asked Ly
Ll paid oniy Lhal Lhis person is head of Lhe ‘fascisl organivation ana

L
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. Hd et boer pe cotien rid of, This lelter I did not deslroy tor ihe jur-
L LSe i navar, evidence in case my husband in the event he will repent the
oM. bhotete N promised me that he would not repeat the same thing. That

i3 Lo i peason why I insisted {for him to go to some other Lown, lor
rseane ¢ in Hew Orleans. 1 did not report cboul this matter to Lle police

ot account. of personal. feeling; boward my husband and also wunled Lo

l-l...-ﬂjr.: -Il.l|' & \,.U|.I|.I| --:llrI
¥

verythinge Lhat 1 have wrote is the trulh.

/s/ Marina Oswald |

December 3, 190 :

Dallas
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Ned oot Lo e cotien rid of. ‘This leblter I did not deslroy for ihe juwr-
CLSe Gl naval, evidence in case my husband in the event he will repeat Lhe
L. Lhoaete He promdsed me that he would not repeat the same thaing. That
o5 Lae it peason why I insisted for him to go to somec obther town, lor
rouane - in Wew Orleans. 1 did not report cboul this matter Lo Lle police
fooune aceount uf' personal. feeling toward my husband and also wuabled Lo ;
a2 1S L Ul LY.

verything Lhat 1 have wrote is the trutlh.

/s/ Marina Oswald ]
December 3, 1907 :
Dallas

L
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TYPE OF CASE STATUS TITLE OR CAPTION

Protective Rasaarch Con ued ASSASSINATION OF PRESIDENT KENNEDY,
DALLAS, TEXAS

INVESTIGATION MADE AT FPERIOD COVERED
H-  aber 29 «'°

Dallas, Texas er 1, 1963 /

INVESTIGATION MADE BY

ATSAIC Leon I. Gopadze
DETAILS -

SYNOPSIS

Additional information received from Marina Oswald con-
cerning her life with Lee Harvey Oswald and other
pertinent information regarding the case.

DETAILS OF INVESTIGATION

Reference 1s made to memorandum report of ATSAIC Gopadze dated Noveaber 29,
1963, relative to the investigation conducted in this case.

On the afternoon of November 29, 1963, the reporting agent,accompanied by
SA Art Blake, proceeded tp the Six Flags Inn in the anticipation of Marina
Oswald and her children moved to the residence of the Martin's residecnce
the same evening. Mr. James Martin is the assistant manager of the Inn and had
invited Marina Oswald and her children to stay at his house.

Upon arrival of agents at the cottage, Robert Oswald was also there, and
he asled for assistancs of the reporting agent to translate important infor-
mation concerning his brother Lee Ogswald. He stated that apparently tho
ccastary officlals through the lfiller's Funeral Hame, Fort Worth, are concerned
about retaining Lee Oswald's body at the cemet@ry due to the pressurc of
families who have relatives buried there as tho cemetgry officials received
all kinds of threats, even to the axtent that the body would be exhumed. Ac-
cording to Robert Oswald, the funeral home officials sugpested to him either
the body be removed from the cemetéry or be cremated. He aloo stated that he
had been told that it would take three signatures of Marina Oswald, his mother's
and his to accomplish the nocessary action. The information furnished by lobert
Oswald was translated to larina Oswald who at first refused to consider such
request but after various reasons for such action wore explained to her she
agreed for cremation of her husband's body inpreference that the body be ro-

moved to ancther cemetery. s S et

—
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During the ensuing general conversation with Marina Oswald she indicated
that she was very tired from the previous evening due to the interrogation by
the FBI agents and that she was worried whether the Martin family liked her
during the time she spent with them on Thanksgiving Day. She was also worricd
as to the length of time she could stay with the Martins and vhat sort of work
they are expecting from her. Upon arrival of James Martin at the cottage oc=
cupled by lMarina Oswald, the above mentioned problems were related to him and
he stated that Marina could etay with them as long as she wanted and that all
they wanted her to do was to be happy and for her to fesl as a member of their
family., lMarina Oswald also indicated that she would rather move from the cot=-
tage the following day than the same evening which was agreeable to lMr. llortin.
During that evening the reporting agent folt that Marina Oswald expressed ad-
ditional confidence in the reporting agent and in fact she was very dipsappointed

when the agent departed.

Un November 30, 1963, the reporting agent accompanied by SA Blake pro-
ceeded to tho Six Flags Inn for the purpose of additional questioning of
Marina Oswald about some matters which wore of interest to the Service. oring
Oswald was questioned concerning the origin of the black wallet containing
$1C0.00 in cash and the identity of Byron Phillips of the Wilbarger County,
Texas, who executed an affidavit of financial responsibliity for her entroc into
the United Stateos. She stated that the money in the amount of $170.00 repre-
sented thelr savings from her husband's wages and that $10.00 was given to her by
the newspaper man; that Lee Oswald was very stingy with his money, tried to oxdst
and eat on little as possible and never bought anything for himself., She was
aslced whether he was lazy and did not like to work and she replied in the
negative as he needed to work and was very concerned about his financial ro-

sponsi b:Ll:Lt)" .

Regarding Byron Phillips, she stated that neither she or Lee evor caw
Byron Phillips, that she has heard that her mother-inelaw Mrs. Marguerite Oswald
workied for him as a practical nurse during the time she (Mrs. Oswald) was ro-
slding in Vernon, Texas, and that Mrs, Oswald asked Mr. Phillips to exccute
the nocoesary affidavit. Marina Oswald further stated that the wallet in
question was given to her husband by his mother upon their arrival in Fort
worth, Texas, from Russia, and that she kKept it always in the places wherc
they lived. She was also questioned concerning whether or not she ever sau
in Lee's possession pamphlets showing pictures of the late President Kenncdy
requosting that he be indicted for treason and she replied in the nepgative,
In connection with curtain rods mentioned by Lee Oswald to Wesley Frazicr as
the latter drove lee to work Friday morning, she stated that she never sawv
any rods in the Palne's house or in the garage as Mrs. Ruth Paine only had

venotian blinds.

Marina Oswald also stated that when she was shown, by the reporting apont,
plctureos of Lee Oswald holding a rifle she did not advise at that time that sho

had the same pictures but in emaller sizes pasted in her family album but that
upon euggestion of Mrs. Marguerite Oswald she destroyed them upon learning that
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her husband was a prime suspect in the shooting of the President. She also
related that the Thursday evening (November 21, 1963) vhen Lee Osvald op-
poeared at the Paine's house unexpectedly, he told her to buy anything the
children needed from their savings, that he appeared to be nervous s that heo
tricd to make up to her dus to their previous domostic quarrel and that ho went
to bed at sgbout 8:00 P.M. the same evening. According to Marina Oswald, vhen
sho went to bed around 10:00 P.M. » Bho felt that he was not aslecp as shortly
alter he touchod her to see if sho wore asleop. Marina Oswald further statod
that the following day (Friday) when she got up fram her bed, after the dc-
parture of her husband, she noticed his wedding ring laying on the top of their
bedroom dresser. She stated that he never, to her inowledge, took off his ring
before, and that at that time she thought it was a strange thing for him to do.

During the ride transporting Marina Oswald and her two children to the
lartin's residence located at 11611 Farrar Streot » Dallas, Texas, lMarina
Oswald was constantly talldng concerning her husband tryding to analyze Lis
emotions and possible reason for Ik111ling the President. She said that on
numerous occasions he would drop on his knees in front of her crying, sajing
that he was lost, did not know what to do and was confusod in his way of life.
Harina Oswald also stated that her husband alwvays tried to improve himself,
but that he mostly was concentrating in reading books about the great men of
the world, their achievements and their contribution to the vorld. Marina
Oswald 1s of the opinion that her husband was an ego-maniac who wanted to be
a "blg man" but that in failing to be so he decided to show the vhole world
who he was by ld1lling the Prosident so that the whole world would lmow his
name. Marina Oswald also stated tlat while they were dving in the Sovict
Undon, Lee Oswald indicated the lack of freedom of speech in Russia, the
travel restrictions and in same way he was disappointed in the way heo was

treated there.

The trip fram the 8ix Flags Inn to the Martin's residence was without any
incldents$ and no further pertinent information was received fram Marina Oswnld

in this cacze.

On December 1, 1963, the reporting agent accompanied by SA Gintz pro-
ceeded to the Martin's residenco for the purpose of taldng Marina Oswald and
her family to the cemet@®ry which visit she previously requested. Upon are
rival of the Robert Oswald family from Denton, Texas, with Special Agents
James Laclkey and Talmage Dailey, the Ooswalds decided that only Harina and
Robert Osvald would go ta tho cemet@ry. Both Oswalds, including ilarinar's
daughter Junie, were taken to the Rose I11). cenet&ry located in Fort Worth,
Texas, in the govermment car prececded by plain police car occupled by tvwo
plain clothes police officors. On the way to the cametéry lMarina Oswald
bought™azalea plant and onc dozen white carnations from a florist chop. Upon
arrival at the cemotery Marina Osvald placed the flowers at the Loc Oswald
grave with two separate notes written in Russian that the azalea plant was
fram his wife and for him to rest in peace. The carnations were from his
chdldren. Marina Oowald was very pleased to see that the grave contalned a
white flowered cross with many other flowers. There were not many onloolkors
and the grave was guarded by the Fort Vorth police car with a wniform policce

man.

416




CO=2-34,030
Page 4

lHarina Oswald remained at the grave for about twenty minutes, and the
party returned to the Martin's rcsidence. At tho residence Mrs. lMartin
suggested that Marina Oswald change her appearance for the security reasons
vtille reslding at their house and Marina Oswald did not object to that rc-
quest. IMrs. Robert Oswald, who is a professional beauty operator, cut
Harina Oswald's hair, making it short. No other conversation was conducted
by the reporting agent with Marina Oswald that day,

UNDEVELOPED LEADS ’

Further contacts will be maintained with Marina Oswald for any posasi~
ble information she may have in this case.

LIG:amy
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TYPE OF CASE STATUS TITLE OR ION
| Protective Research Continued sassination of President Keanedy

mﬁfﬂf," Texas 12/2/63 teo 127?7?3

INVESTIGATION MADE BY

ATSAIC Leon I. Gopadze

DETAILS SYIIPPEI-E

The note written iun Russian and recovered from the
Russian boek entitled "Dock of Helpful Instructions”
was translated and traced to lLea Harvey Oswald.

Marinn Oswald was questioned about the note and state-
ment obtained. She was also questioned concerning
other matters pertaining to the caee.

DETAILS OF INVESTIGATION

: Reference 1s made to M/R of ATSAIC Gopadze dated 12-3-63. Further reference
D 15 made to office memorandum of 12-3-63.

|-
{ On 12-2-63 the reporting agent, with BA Kuukel, proceeded to the Martin resldence
| where Marina Oswald was questioned by the reporting agent as to whether she knew
F l anything sbout telegrams allegedly sent and recelved by Lee Oswald prior to his
: death. She stated that she hao no knowledge of any telegrams sent or received by
| her hucband. She was also questioned about Lee Oswvald's rooming house wherc Le
¥ registered under the assumed name and acbout placing a phone call to this place as -
' related by Mrs. Ruth Paine. Marina Oswald stated that when Lee Ocwald did now
& show up over the weekend (believed to be November 15 and 17, 1963) she asked Ruth
Paine to telephone the rooming house and upon contacting the house, Ruth Painc was
told that they had no one by the name of Lee Oowald. According to Marina Ocswald,
. when her hucbend telephoned her the following day from his place of employwecal,
? she (Marina) asked him why he gave her a telephone number where he was not kaown
| and he stated that it wes none of her business. Marina Oswald also stated that

' they had a quarrel over the telephone and when Lee showed up on Thursday cvening
f (November 21, 1963) he more or less indicated that his arrival was to patch up the

' | " quarcel. Jdarina Oswald was elso acked the reacon she moved, for about a weeclk, when
i they lived at 602 Elsbeth SBtreet and che stated that it happened before Thanliogiving
r Dey of 1962 when her husband beat her up and that che moved, first to stay wiih a

1 friend by the name of Anna Meller, and then with Anna Ray, whose addrecses she did
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not know. Both women are Russians and phe has met them through Mr. Peter P,
Gregory. Further questioning of Marina Oswald was discontinued due to the
arrival of FEI Agents Wallace Heistman end Anatole Bogoslov. Agent Bogoslov
epoke Russian and acted as translator between Agent Heigtman and Marina Oswvald.

Upon retura of the reporting agent to the office, he was given two Russian
books to examine, which were entitled "Our Child" and "Book of Helpful
Instructions” and other items written in Russian which were received the sonme
day from the Irviang Police Department, Irving, Texas. There were two letters
written in Russian by Ruth Paine concerning various offers received by her for
Morina Qswald to live and work, post cards, and one unsigoed page teken from a
writing pad, written in pencil, giving various ilnstructions concerning a post
office box, disposition of the writer's perconal belongings, about the paic
bills, his possible apprehension and where he could be located in the cvent of
hic arrect. In view of the contents of the note and indication that the note
was written by Lee Oswald prior to his assassination of the President, Marina
Oowald was interviewed over the telephone by the reporting agent at her place
of residence but she disclaimed any knowledge of such note. The note was
constructed in very poor Russian and many words were misspelled which were
hard to understand. Translation of this note was furnished to Chief with
office memorandum of the reporting agent dated 12-3-63, together with the
statement later obtained from Marina Oswald in her own handwriting. In the
evening of the same day, Ruth Paine was interviewed by the reporting agent and
SA Brady regarding the above-mentioned note as set forth in the M/R of SA
Brady dated 12-3-63,

On December 3, 1963 the reporting agent, with BA DBrady, proceeded to the
Martins' residence where Marina Oswald was questioned about the note between
11:30 A.M. and 12:30 P.M. Marina Oswald imncdiately stated that she did not
want to talk about the note over the telephone the previous evening but that
the note has nothing to do with the assassination of the President. GShe went
on tc eay that the note was written by her husband, Lee Oswald, prior iu hi-
attempted acsassination of former General Walker, the head of the Fasciot
organization in the United Btates who lived in Dallas, Texas, when they lived
on lecley Btreet in Dallasj that the note, together with a post office key,vus
left on a drescer of their bedroom and after reading the note she was afraid
that her husband was planning to do something dreadful due to his hatred toward
the Facclst organizations and their beliefs. B8he also stated that when her
bhusband returned home late that night he was very nervous and finally told her
thoet he shot Walker with his rifle and that it was best for everybody that he
got rid of him. She further stated that when the following day they learned
from radios and newspapers that the rifle shot fired by an unknown perscon
missed Walker, she decided to keep the note as a threat against her husband co

that he would not repeat the sama thing %Egénﬁﬂghich Eetggnggiigengg Eﬁedgﬁved

d that she_did DOt repor ter t
EE? ﬂ&ggngﬁnggd,tpnrticulnrly, on agccount of their child. However, she stated
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if the shot had taken it's mark, she would have reported the matter to the
police. She also stated that prior to the shooting, her husband was scen
drawing all kinds of maps, ete. which he did not do prior to shooting the
President. Btatement conzerning the Walker incident was obtained from
Marina Oowald in her own handwriting. She requested that the matter not
be reported to the police but that, if asked by the FBI, she would tell

them everything.

On December 4, 1963, the reporting agent interviewed Marina Oswald as to
whether she knew of any place or of a rifle range where her husband could

do sowe practicing with a rifle, and whether she ever saw her husband taking
the rifle out of the house. b6he sald that she never saw Lee going out or
coming in to the house with the rifle and that he never mentioned to her
doing any practice with a rifle. ©he alco said that every time he came home
over the weekend he either would call, requesting Mrs. Paine to pick him up

at the bus point, or he would request Mrs. Paine to take him to the bus

point to return to Dallas. Marina Oswald was asked again about a school where
her husband took his typing lessons and she again stated thuat she did not know
tke noame of the school, its location and sugpested that Mr., George A. Bouhe bo
contacted as she believed that Mr, Bouhe attended the same school many years
ago. At the time of interview with Marina Oswald, Jim Martin arrived at the
bouse with a man who was introduced as Attorney John M. Thorne, with offices
at 302 Waest College Street, Grand Prairie, Texas, telephone number AN 2-2604.
Prior to this date, Mr. Martin indicated that, in view of legal matters in-
volving money received by Marina Oswald, establishing funds and various offers,

. he was contemplating the hiring of a lawyer and that Mr. Thorne agreed to act

in such capacity.

The reporting agent acted only in the capacity of interpreter between Marina
Ocwald, Mr. Martin and Mr. Thorne who were making arrangements to establish

a tank account, to find a business manager who would represent Marina as an
agent, to deal with various offers received,and will be received, by her in the
future. Apparently Marina Oswald is satisfied with her life with the Martins
and trusts Mr. Martin implicitly. Therefore, she agrecd that Mr. Martin will

reprecent her in the business capacity, as her manager.

At the conclusion of the above-mentioned interview, the reporting agent and
SA Brady returncd to the office before the arrival of FBI agents Hei#tman and

Bogoslov,

By checking the telephone directory, it was ascertained that George A. Douhe
reosides at 4TLO Homer, Dallas, Texas, phona number TAylor T-2288. Mr Bouhe

was interviewed over the telephone by the reporting agent about the night echool
that Lee Oswald may bhave attended and he stated that in all poesibility Lee

attended the Crozier Technigal School, located on BryB? Street in Dallas, as he
recommended the B8R gohool t0 Marina Oswald tQ learn the English languapge.
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Upon retura of the reporting agent to his hotel, a message was received to |
telephone Mr. Martiao at his residence. An effort was made to tall to Mr.
Martio but SA James Johnson advised that Mr. Martin was not in, that he was
conferring with his lawyer and that he wanted totalk to the reporting agent
about newspaper reporters who are requesting a personal interview with
Marina Oswald. At the time of placing the call to the Martin residence,
Inspector Tom Kelley was in the room and the above information was related
t0o nim. Inspector Kelley requested to advise Mr. Martin in the eveat of hieg
call to the reporting agent to tell him not to agree on any conferences be=-
tween Maripa Oswald and the newspapermen, or any other people, until such
conference will be approved by either this Service or by the FBI. later,
wvhen Mr. Martin telephouned the reporting ageat at his room concerning the
matter, ae was advised of Iuspector Kelley's request and he said that he
would try to conviace the newspapermen to postpone the interview until he

wvould ellow 1it,

On December 5, 1963, SA Seale made inquiry at the Crozier Technicel School,
2218 Bryun Street, Dallas, Texas. This was done in an effort to determine if
Lee H. Oswold hnd ever attended this school. Mr, Trcy C. Bond, Principal,
produced a registration form which reflected that Lee H. Oswald registered

here on January 20, 1963,

The application form further reflected that Oswald took a typing course;
that he atteaded classes each week from 6:15 P.M. to T:15 P.M. Mr. Bond
stated that Oowald attended classes on Monday, Tuesday and Thursday of each
week. The application form indicated that Oswald dropped out of school on
April 8, 19G3; however, Mr. Bond stated that it 18 possible that Oswald had

stopped attending classes prior to this date.

Mr. Bond stated that this reglstration card is the only existing record of
Oswald's attendance at this school. He said that, since Oswald did not descire
high school credit for the typing course, all the other records of his

attendance were destroyed,

Neither Mr. Bound, Mrs. Gladys Yoakum, Oswald's typing teacher, oor Mrs. Juanita
Richey, who registered Oswald, were able to recall him pergonsally.

A copy of Oswald's registration card is attached to the original of this report.

UNDEVELOPED LEADS

- Further information will be re=ported as developed,

LIGimla
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Marina Oswald states that her husband had no
other means of transportation but by a bus or
walking. Bhe also states that Mrs. Marguerite
Oswald had information concerning the attempted
assassination of formor General Walker,

DETATLS OF INVESTICGATION
Reference is made to M/R of ATBAIC Gopadze dated 12-5-63,

In order to ascertain the mode of transportation used by Lee Oswald during
his stay in Dallas and its vieinity, and because of reports that he had been
ecen practicing a rifle at the EBports Dome Gun Range, Grand Prairie, Texocs
(M/R of EA Kunkel dated December 3 and 4, 1963), Marina Oswald was intere
viewed by the reporting agent on 12-6-63 at the Martin residence. She gtated
that she 18 positive that her husband had no car aor ever borrowed one from
anybody. They were too poor to buy one and he was t00 independent to be
oblignted to anyone by borrowing anything from them. According to Marina -
Otwald, whencver they needed transportation to move from place to place they
vere helped by elther Ruth Paine or Elena Hall and that when they moved fronm
the apartment on Elsbeth Street to the apartment on Neeley Street they moved
their own belonglongs as the apartmonte were ouly a few blocks apart.

As set forth in the M/R of BA Kunkel, Lee Oswald has been identified as being

~ . at a rifle range on October 28 and 30, 1963 and on November 2 and 16, 1903.

| By furnishing Marina Oswald with a calendar and also by calling her atteation

to a notation fouod in Lee Oswald's address book, the name of FBI Agent Juomes P.
Hosty, his phone number, his address and the date of November 1, 1903, she otated |
that this ootation was modae by her husband the same day (November 1, 16563) when

che and Ruth Paina advised him that two FBI agents were ot their houce asking

Ei for him. Her husband arrived at the houce ebout an hour af'ter the ageats |
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departure. She said she would like to correct her previous statement con-

cerning the visit of two agents either on November 3 or k, 1963, as

previously reported, as she 18 sure now the visit was on November 1, 1963. "‘
\

Marina Oswald went on to say that her husband was with them over the
weckend of November 2 and 3, 1963, that he did not go any place, that the
following weekend, November 9 and 10, he also spent with them, and that it
vags the weckend of November 16 and 17 when he did not show up at their
house. Marina Oswald further said that she did not think herhusband had
the rifle eny plece but Mrs. Paine's garage as she or Mrs. Paine would have
scen him with the rifle during the weekends. According to Marina Oswald,
she paw the rifle in the garag: ebout three weeks prior to November 22nd
and she thinks that the rifle was taken out of the garage by her hustand
in the morning of the assassination of the President.

Marina Oswald was further queetioned concerning the attempted assassination

of former General Walker by her husband on April 10, 1963, and whether any

cuoe elce knew beside herself about this act. 8he stated that the day of her
husband's arrest and after she and her mother-in-law returned to the Paina's

from visiting Lee Oswald at the City Jail, she told her mothar-in-law that

ghe thought Lee was responsible for shooting the President as he previoucly
uasuccessfully tried to kill General Walker with his rifle. That was the

same day when Mre. Oswald, Br., told her to destroy Lee's pictures in her Ly
album showing him standing with the rifle. Marina Oswald further stated Y.
that her hucband twice saw the TV showing of a moving picture depicting a -

plot to kill a Cuban dictator with a bomb where the plotters had to dig a
tunoel arnd that Lee did oot like the picture as he said that was the way they

did in the old days. Bhe also thought Lee saw a TV showing of a movie where
ano attempt wvas made to kill a President at the railroad station with a rifle,

from a house, but she was not sure about it. The way Marina Oswald was
describing the later picture, it leaves very little doubt that this picture

is entitled "Suddenly" starring Frank Binatra.

|
|

Mirina Oswald also was asked for assistance in transeribing various names,
words and addresses written in Russcian by her husband in his emall notebook,
reproduced pages of which were furnished this Bervice by the FBI. Nothing
wab found thore of interest to this Barvice except various nameo of their
firiends while they were living in Russia, their addresses, and telephone
numbers, various names of Covernment offices, Russian celendar, proper pro-
nunciation of Russian words, items to be obtained for Marina's departure from

Russia eand a hand-drawn map of the Kremlin and its vicinity.

English meaning of notations found in Lee Oswald's book and written in Russian
are set forth by pages in the sttached separate pago.

UNDEVELOPED LEADS
Further contacts will be maintained with Marina Oswald for possible additional
information she may have. ;
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Page 1 = Russian word "or "to-day”

Page 4 - Hand-draving of Kremlin, its vicinity end names of streets

Page 5 - Items to be obtainad for departure from Russia

Page 6 - Addresses of various establishments in Russia

Page 9 - Russian vord for a wedding ring. Bank

Page

Page
Page

Page

Page

Page

Paga

Page

Page

12 -
13 -
b -
15 -
26 «
17 =

19 -
20 =
2l -
22 =

23 -

2L =

25 -

26 -
27 -
28 -

29 «

Russian word for "thanks" -

Nema of a street

Hand~drawing of Russian calendar

Proper pronunciation of Russian words

Neme of Colonel Aksanov in Foreign Bection - Minsk

Bank of Commerce and address in Moscow « Name of Mr. Koslov
and phona number

Names and addresses of friends in Minsk
Name, eddress and phone number of their child doctor
Bouth Germany Consulate. Address of a friend in Miusk,

Fames of Russian Qovermment Departments

Russien names in Russia end Minsk. Name "Rose Kooznetzova" =
employed by Intourist Hotel in Minsk

Communist Party in USA and its address.

Name of "Lucy', her address and phone number « & girl Lee knew
in Minsk who attended a medical school

The name and address of Yura Mereshauski who introduced Marina ©o Lee

Office of tha Govermment ALLOrnay

"ostankino" « name of & hotel in Mosaow

Marina's address vhile she vas on vagation

@
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MORANDUM HEFORT - A - rd
e UNITED STATES SECRET SERVICE CE -4 [/,.
TREASURY DEPARTMENT S
ORIGIN Field (Dallas) orrce  Dollas, Texas iz, C9=2=3%030
\PEGtdctive Research AT Gontinued ABBESE B o0 of Presidant Kenzedy
- — Krs. Marina Qgvald
A?ﬁrﬂsﬂﬁﬁr %ﬂ-ﬂ.ﬂ 11 /27 - 12 /10 IOD COVERED .
ATSRIT EA85°T Gopadze
DETAILS " EYNOPSIS

Detaile of interview of Marina Oswald by
FBI Agents Hosty and Brown at the Six
Flags Inn on 11-27-63 vhich was traanslated
'by ATBAIC Gopadze.

DETATLS OF INVESTIGATION

Reference 1s made to M/R of ATSAIC Ocpadze dated 11-29-63, page 2, setting
forth general information as to what transpired during the interview batiwecn
the FBI ageunts and Marina Oswald, at the Bix Flags Ion, oa 11-27-63. Howe
ever, it vas decmed advisable that additional information concerning the
meeting be furanished.

After the reporting agent introduced himself to Marina Oswald under the narme
of "Lee" and as being a Government egent, the following statements were made
| by Marina Osvald 1in reply to Questions asked by the FBI agents:

| : At the outset of the interview before reporting ageat could edvige Marina
Ogwald of her rights, she msked, "Do I have a right not to answer aquestions if I
do not want to?" She was advised by the FBI agents she did not have to talk;
that anything she said could be held against her. She vas asked if she would
mind answering questions to be asked; she replied that she did not wish to be
acked, a8 anything she had to say she had said before and she hod no further
information. Marina Oswald was adviped that there were many unanswered
questions. She stated that she would not care to be asked. B8he stated she
was tired aud worried about one of her babies who was 11l and she did not care
to be interviewed. Marina Oswald was told that her cooperation was needed in
this investigation and she was asked whether she would consider an interview
later on come other occasion. Bhe stated she desired no further interview.
Marina Oswald stated the Goverament knows the facts and that she has no other
facto except what is known. Asked why she 4id oot want to be intervieved, che

—
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replied that che did not have a friendly feeling towvard the FBI. When
asked 1f she intended to stay in the United Btates, Marina Oswald stated
che would like to remain in the United Etates because of her children and
also to be near where her husbend is buried. She then asked for assurance
that she would be allowed to remain in the United States and she was ed-
viged that this was a matter comliag within the Jjurisdictioa of the Immi-
gration and Naturalization Bervice. Marina Oswald was told that the
Govermmant necds her cooperation and this might help her. Ehe stated if
ghe were not allowed to remain in the United States then that was all
right, too. Marina Oswold wos asked how she intended to make a living
for herself snd her children) she said she would find some type of work.
She was then told that her cooperatiocn with the Government could also be
of assistance. Marina then stated she was tired of answeriog questions
and ghe was told the Goverament Just wanted the facts; she stuted that

she had the same facts as everyone else. When asked if Lee Oswald had
ever had aany conversations sbout President Keanedy, Marina Oswuald eald
"no"; acked if he ever stated he intended to kill President Keanedy, ehe
stated "no, but I feel he did not because he never spoke of President
Kennedy." When asked if he had ever spoken egainst Governcr John Connally,
Marina stated that Lee Oowvald hed no grudge egainst Connally; she then
stated "I swear before God lLee did not intead to kill the President.”
Asked if she believed in God, Marina Oswald stated that she bas believed in
ccd since the death of her mother. Asked if she were & Christian, she

gtated "yes".

varina Oswald was then asked ebout aessociates of Lee Ocwald eand she etated
she knew of no ascociate as he was a "loner”. He was always by himeclf

and he never exoressed political views to her and he was of tho opinion
that women did not belong in politics. When ascked if be had any friends

{n Russia, she said "no"; he was always studying and readlng Marxist books
like "Das Kapital". Marina stated that one time she saild to Lee Oowald,
"What are you trying to do, start another ravolution?” Marina described
Lee Oswald as strong-willed and stubbornj he was hot-headed and had his

own ideas about everything. Bhe was asked if she had evor scen Lee Osweld
with a gua, had she seen him go hunting? She gtated that there was no place
to hunt where they lived and he had no transportation to go huatiaog and he
d1d not know how to drive an automcbile. When asked if she would rosent
another visit by the FBI, she statcd that there was no reacon for ouch a
vigit. Marina Oowald stated that she had been treated well; that she hoped
she would not be bothered again. Marine Osweld stated that the Govermmant
has all the facts and, in her mind, due to what cho has been told, che io
eatisfled that Lee Ocwald had killed the President. Marina Oswald wac ad-
viged that they desired to get all the facts and that if oche had any cddi-
tional facts that he had not killed the President it might possibly clear
lce Oswald. She stated that if ehe knew any additional facts to clear Lece
Oswald che would furnish them, Marina Oswald stated tha (overament knows
more than she does. At one point during the conversation, wvhen momentarily
intecrupted, she snapped "Let's coma to the business" . Marina Oswald then

requested termination of the faterview, !/ "
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Protective Research ntinmied /\ssassination of President Kennody,

INVESTIGATION MADE AT

Jallas, Toxas Decembar 10, 1943
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INVESTIGATION MADE BY

ATSAIC Leon I. Gopadze

DETAILS

SYNOPSIS

Additional information received frem Marina Oswald
rogarding attempted assassination of former General
vallcors Also conceyning whereabouts of Loe Oswald
durdng the month of October 1962.

DETATLS OF IMNVESTIGATION

Reforeonce is made to memorandum report of ATSAIC Gopadze dated
Doccnbor 10, 1963,

On Dacembor 10, 1963, the reporting agent accampanied by SA Lunlial
procecded to the Martin's residence where llarina Oswald was questioned
for additional information she may have relative to the attempted asscassi-
nation of former General lalker by her husband Lee Harvey Oswald, Sho
otated thatl Leo Oswald also told her that once before prior to taldng
chot at General Valker on April 10, 1963, he woeat to the Walker rcsidence
{or ihe samo purpese but that he changed hio mind as the placo did :ot
look Just right for him, that three days prior to April 10 he took his
rifle out of the houso and burded it in a fleld near the Walker's house.
According to lardna Oswald, upon heor husband's return to the houso after
he triocd to kill General Walkor and telling her about it, three days lator
she saw him toldng his military green rein coat for the purposo of vrapping
the rifle and bringing it hame., Howevor, stated that when he returnod hemo
oho did not geo the rifle but several days lator sho saw the rifls on a
ceholf in the apartmont whero he elwnys kept it. !Mardna Oswald also statod
that the evendng her husband shot at Wallker, he told hor that the church
wilch 16 located near tho Vallier's house had saaoe gatherdng, that thoro
vaad plenty of nolee and that after shooting at Vallcor ho burded the rifle
in the camo place. lee Oswald also told her, aftor reading, 4n nowspapera
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that come young man saw an autanobile contalning three men pulling away from
tho scene of chooting, that the Americans always think they should have & car
to get away from the scone of the crime and that he would rather use liis foct
to do so than to have a car. He also told her that he took buses to go to the
.flal!:cr rosidonco and that he took a different bus to return haneafter the
shooting,

In connection with lee Oswald's places of residence after he moved i‘rc:n[
the YIICA on October 19, 1962, ahe stated that at thet time sho was stoying |
vith Llena liall, that Lee had camo apartoent in Dallas but that sho did not |
know vihiero and that vlien she was moved fram the Hall's hame to 602 Elsboth
Street in the carly part of November, Jee and his friend Gary Taylor noved
her there. Regarding Gary Taylor, she stated that Cary was the son-in-law
of George De lohrenschildt and his wife, boing married to the daughter of
George'e vwife from the previous marringe by the namo of Alexie; that Gory
W0 o taxd drivor and that after his divorce from Alexde he moved to live

th his parents in Dallas but she did not know vhore. Marina Oswald vms
asked if she evor saw her husband doing any dry practice with the rifle ciliher
in thelr apartments or any place elso, and ghe repllied in the nogative. She
&lso was aslied how she was able to explain to her mother-in-law, Marguecritc
Oowald, concerning the attempted assassinaticn of General :/aller by her husband,
and she replicd that cho did to the best of her knowledge of Enslich lanpunse
and thal no one elso lawow gbout the shooting except her and her mother-in-lais.

Concerning Leo Oswald's being in lexdco City and his visits to tho Cuban
and Rusoisn Imbassics, Marina Oswnld stated that she had no prior knowledzo
of hin roing to ilexico City, but that duo to their famlly difficultics che
on sovoral occaslons expressod her desire to rotwn to Russia on wdilch ho
egreod and that he also expressed a desire to retwrn to Russia to save thoir
marriogse and on account of their childron. She also statod that in order to
rotwn to Nusaoia she wrote to the Russian Inbacsy in Vashington, D. C.

Imying Oswnld wap ashed whiy ke huoband uged the name of "Aleck" and she
otated that tho nzme ¢f "Aleck" vao given to him by his cosworlers in Ruasis
beecauso they did not like the name of lee as it usually is connocted with
Chinese porsons. She was also askaed if to her kmowledge her husband usod the
none of AMoclk Hidell, and sho replied in the negative. During tho interview
with laring Oswald, she advised the reporting agent that she sirned contracts
the provious ovening with Attorney John M. Thorne to handle her business on
107 camilosion basis for a perdod of ton ycars; that she also signod & colie
tract with Jim Martin to recoive 157 as her businoss managor; and that Robort
Ocvald elso would receive 105 as her advicor. !larina Oswald stated that

lobert Oswald exnmined and epproved the contents of the contracts.

UNDIVELOPED LEADS
Pogolbls additicnal interview with Marina Oswald.
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FROM SA RALPH E. RAWLINGS
SUBJECT:

JACK RUBY, aka.;

LEE HARVEY OSWALD, aka. - VICTIM
CR

A neighborhood investigation at 1026 North Beckley

eflected that approximately six weeks ago OSWALD used
ygf#fznin telephone number WH 3-0 located at 1030 North

Zangs to make at least two lohg distance telephone calls.

LEADS
/

DALLAS

AT DALLAS, TEXAS. Will, at Southwestern Bell
Telephone Company, secure a list of long distance calls
made from telephone WH 3-0062 since 10/1/63.
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LEE KARVEYCBSWALD, ARA. IS/R. o DALLAS SN
| RE DALLAS TEL DECEMBER NINE, LAST, ELEVEN TWENTYSIX _;};j;Z:+_.
PM, SETTING FORTH LONG DISTANCE CALLS MADE FROM TELEPHONE . *» .

VH THREE DASH ZERO ZERO SIX TVO, A COIN TELEPHONE IN DALLAS,
LOCATED AT SIDE OF ENCO SERVICE STATION, OPERATED BY JERRY ~;*5‘,=

‘7*:‘-

#'-.F"

_ DUNCAN AT TEN THIRTY N. ZANGS, m.us.uﬂ w L ,}ﬁcd,
= ) JOHN uuner“f'onn WAS LOCATED NIGHT nzcznasn ‘T' T )

NINETEEN AT TWO ZERO SEVEN LOUIS ANNE AVENUE, MONROE, LA,

HE STATED HE VWAS*EMPLOYED AT JERRY DUNCAN/S SERVICE STATION -

IN DALLAS FROM SEPTEMBER, NINETEEN SIXTYTHREE TO Hovrnarn,””igfii;"

NINETEEN SIXTYTHREE, AND RESIDED AT TWO ZERO THREE ELSTON .' 3,
~ DRIVE, AND TWO FOUR TWO THREE MARFA STREET, ﬁiLns, DURING ..

THIS PERIOD, I i V4

: FORD STATED HE PLACE, A, TELEPHONE CALL FROM THE - < -
- PAY TELEPHONE LOCATED AT JERRY DUNCAN/S SERVICE STATION Y0 - '/} -

HIS MOTHER/S TELEPHONE, M‘Bﬁac.”fa“z 3. E ﬁﬂ. ﬂ 75
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PACE TWO | ;;ihi“j[
>1X FIVE THREE ZERO, MONROE, LA., SOME TIME IN THE MIDDLE OF GCTORER
SIXTYTHREE. | ‘ |
IT 1S NOTED THAT FORD HAS PREVIOUSLY BEEN INTERVIEVED
O THE BASIS OF DALLAS TELETYPE, NOVEMBER TVENTYFOUR,
SIXTYTHREE, TEN PM, IN THE CASE ENTITLED JACK RUBY, AXA. /
LEE MARVEY OSWALD, AKA, DECEASED, VICTIM, CR. THIS
TELETYPE ADVISED THAT OSWALD REPORTEDLY WENT OUT ON AT - | i
LEAST ONE OCCASION TO DRINK BEER WITH JOHN L. FORD, A L
MECHANIC AT DUNCAN/S ENCO STATION, TEN THIRTY N. ZANCS, wr=icie M
DALLAS, ABOUT SIX WEEKS PRIOR. | |
UPON INTERVIEW NOVEMBER TWENTYFIVE, SIXTYTHREE,
FORD DENIED EVER HAVING KNOWN OSWALD OR RUBY. THIS

'INTERVIEW SET FORTH IN REPORT OF SA MANNING C. CLEMENTS,

CASE ON PACE EIGHT FOURTEEN. |
IN THE SAME REPORT, ON PAGE EIGHT THIRTYTHREE,
IS AN INTERVIEW WITH J;,BJ uncau .QPERATOR OF AN ENCO

‘_"-- - - --‘__ _—

SLRVICE STATION, TEN THIRTY N. ZANGS, DALLAS, I;! VHICH

e L ] i--l r ’ ‘-"

DUNCAN ADVISES THAT ABOUT SIX WEEKS PRIOR TO THE DATE OF . TP |
INTERVIEW, NOVEMBER TWENTYFOUR SIXTYTHREE, OSWALD VENT our iﬁfihj‘ L
f
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DATED NOVEMBER THIRTY, SIXTYTHREE, AT DALLAS, IN THE RUBY .. E
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PACGE THREE _ - & o s -

_ VITH JOKN L. FORD, AN EMPLOYEE OF DUNCAN, TO DRINK BEER.
2 DUNCAN ALSO ADVISED THAT OSWALD CAME TO THE STATION
ON OCCASION AND SECURED CHANGE WITH VWHICH TO MAKE LONGC
DISTANCE TELEPHONE CALL FROM DUNCAN AT LEAST TWICE. |
JOHN LAURELL FOPD AGAIN DENIED ANY CONTACT WITH I PR
OR KNOWLEDGE OF OSWALD, AND STATED THE PHOTO OF OSWALD i
DOES NOT REMIND HIM OF ANYONE KE SAW AT THE SERVICE STATION
OR IN THE NEIGHBORHOOD. FORD ADVISED THAT THE ONLY
PERSON HE DRANK BEER WITH FROM NEIGHBORHOOD OF STATION WAS
A WHITE MALE, EIGHTEEN TO TVENTY YEARS OF AGE, FIVE |
FEET THREE, ONE HUNDRED TWENTYFIVE TO THIRTY POUNDS,
REDDISH BLOND HAIR, LICHT COMPLEXIOM, DRESSED IN COVBOY
" ' BOOTS AND VESTERN SHIRT, VHO RENTED A ROOH FROM MRS. Bt
A. C. JOHNSON, BERKLEY §T., ACROSS FROM THE SERVICE STATION. ;eﬁgL{;f
FORD BELIEVES THIS PERSON, NAME UNKNOWN, VAS EMPLOYED . ... i - .
AT AN AUTO PARTS STORE ON JEFFERSON STREET. FORD STATED atdas
'THIS PERSON DOES NOT RESEMBLE PHOTO OF OSVALD., f-iizijﬁﬂi-
. IT 1S SUGCESTED DALLAS MAY DESIRE To REINTERVIEV || 0
-* DUNCAN IN VIEV OF INFORMATION FURNISHED BY FORD SINCE THE || “@ric:
S B iacz THREE et T AR
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WOROR (AN SR FEDERAL BUREAU OF INVESTIGA‘I’N

Dote  DECEMDET 3, 196_3
Mrs. BARBARA GUILD, Office Manager, Harrell and ;.
Hamilton Architects, 809 Republic National Bank Building,
Dallas, Texas, examined the application files for the period
1960 to December of 1963 for that company and was unable to™ o
locate any indication that LEE HARVEY OSWALD had applied for s
: a position with that firm. She stated since she interviews all
: applicants, she fecls that had he applied for a position, she &
,- would have recalled 1t. 23
b r
She stated she did not know an architect in Dallas %
by the name of HARRINGTON and that she knew of no other person o
in Dallas by the name of HARRELL who is an architect other than ok
the Mr. HARRELL of Harrell and Hamilton. 3
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